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GLASILO SZDL OBČINE LIUBDANA • SISKA

KANDIDATI ZA ZVEZNO SKUPŠČINO
Za zvezni zbor: EDVARD KARDELJ, podpred

sednik ZIS.
Za gospodarski zbor: MILAN VIDMAR, predsed

nik CDS Litostroj.
Za kulturno-prosvetni zbor: OSREDKAR dr. ing. 

MILAN, izredni profesor Elektrotehniške fakultete.
Za socialno-zdravstveni zbor: DOLFKA BOŠ- 

JANClČ, predsednik komisije za socialno službo in 
delovne odnose RSZS Slovenije.

Za organizacijsko-politični zbor: JANEZ ZE
MLJARIČ.

VOLITVE
Z zbori volivcev smo zaključili prvo obdobje intenzivnih priprav na 

bližnje volitve v predstavniška telesa od občine do Zvezne ljudske skup
ščine. Po splošni oceni, pa tudi po analizi zborov volivcev v ljubljanskih 
občinah, so bili ti zbori volivcev živahno in temeljito nadaljevanje us
tavne razprave. Mimo tega, da smo izbrali kandidate za odbornike in 
poslance, o katerih bomo ponovno spregovorili na bližnjih volitvah, je 
bilo na zborih zbrano veliko konstruktivnega in aktualnega gradiva, ki 
bo usmerjevalec dela nove občinske skupščine na začetku njene poti.

Te dni pa začenjamo uresničevati zadnji akt volilnega procesa, kakor 
ga je začrtala nova ustava. Nova ustava je, z namenom uveljaviti čim 
popolnejši rhrhanizem družbenega upravljanja, načelo rotacije in stalne 
osvežitve drtržbenih organo^ in čim večjo kvaliteto predstavniških orga
nov, uzakonila tudi nov volilni sistem, ki se v marsičem razlikuje od do
sedanjega.

Vse priprave na volitve so od tolmačenja in spremljanja v tisku do 
zborov volivcev in drugih oblik delovnih dogovorov, imele med drugim 
namen seznaniti občane z značilnostmi in osnovnimi zahtevami tega, na 
prvi pogled malce zapletenega volilnega mehanizma.

Čeprav je imel vsak član doslej priložnost, da se seznani z novim 
volilnim sistemom in svojimi neposrednimi dolžnostmi in pravicami ob 
teh prvih volitvah, ne bo odveč, če na kratko opozorimo na nekatere 
pomembne dogodke, ki so neposredno pred nami.

2e v petek 24. maja bo del naših državljanov prvič na voliščih. V 
delovnih organizacijah bomo namreč na ta dan volili odbornike za ob
činski zbor delovnih skupnosti, (doslej zbor proizvajalcev), torej v enega 
izmed zborov nove občinske skupščine.

Dva dni za tem, torej 26. maja, pa bomo vsi, ki imamo splošno vo
lilno pravico in smo pravilno zapisani v volilnem imeniku (torej ne samo
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zaposleni ljudje) volili na terenskih voliščih v občinske zbore občinske 
skupščine.

Tretjič pa bomo prav tako spet na voliščih šestnajstega junija. 
Namreč izmed kandidatov, ki jih bo izvolila občinska skupščina bomo iz
volili poslance za republiški in zvezni zbor.

Občinska skupščina pa bo na svoji seji 3. junija prav tako izmed 
kandidatov, ki smo jih predlagali na zborih volivcev, dokončno izvolila 
poslance v samoupravne zbore republiške in zvezne skupščine.
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Kandidati, ki jih bomo volili
Na zborih volivcev smo izbrali kandidate 

za odbornike obeh zborov občinske skup
ščine, republiške in zvezne skupščine. V zad
nji številki smo objavili volilne enote, danes 
pa objavljamo že imena kandidatov, predlaga
nih v posameznih volilnih enotah.

Kandidati za skupščino 
SR Sl j venijo
Za republiški zbor:

62 VE: POPIT FRANC, sekretar Okraj
nega komiteja ZKS Ljubljana

63 VE: ŽORŽ CVETKA, uslužbenka Na
rodne banke

64 VE:STRMOLE FRANCKA, predsednik 
Centralnega komiteja ZMS

65 VE: TOMAZIN DOMINIK, vodja od
delka v Papirnici Goričane

Gospodarski zbor:
38 VE: SPOL AR MILAN, šef materialne

ga biroja Litostroj
37 VE: BERAVS ANTON, sekretar po

slovne enote Iskra — obrat Pržan
38 VE: PETROVČIČ MARJAN, obrato-

vodja v Pivovarni Union
37 VE: ŠENK MARJAN, sodnik senata

za prekrške DSNZ Sl.

Prosvetno kulturni zbor:
38 VE: ŠUBIC IVE, svobodni umetnik
37 VE: TIRAN JOŽE, režiser v MG Ljub

ljana

Org. politični zbor:
38 VE: KLANJŠČEK MAKS, podpolkov

nik JLA
37 VE: SMOLIČ ALOJZIJA, Materialni 

knjigovodja v Tekstilni tovarni Med
vode

Kandidati za občinski zbor
Krajevna skupnost M. Majcen:

1. STEPIŠNIK VIDA, 42 let, usl. pri CZ za 
napredek gospodinjstva
LEVAK MILENA učiteljica šole Zvon-
Ivci
MENCE.T PAVLA 57, upokojenka

2. DOLENC LOJZE 49, profesor pri DSNZ 
BELAK FRANC 44, inšpektor dela SRS 
ROJC JOŽE 37 uslužbenec TNZ

3. dr. LEVICNIK MILOŠ 50, pravnik- 
komercialist pri Intertrade
MEHLE ALOJZ 25, študent strojne fa
kultete

. MARClC SAMO 43, komercialist- vodja 
trg. ekonomske enote

4. RIBNIKAR MIRAN 48, svetnik Zavo
da za plan. SRS
LIKOVNIK AVGUST 36, sekretar 
Zveze za telesno kulturo Slovenije 
ing. SMOLA ROMAN 36, uslužbenec 
pri DSNZ

Krajevna skupnost Hinko Smrekar:
5. PIRKOVIČ JANKO 42, šef splošnega 

sektorja podjetja za avtomatizacijo 
prog

6. BRUMEN IVAN 46, tajnik Sveta za 
napredek gostinstva pri GZ SRS

7. KURENT ANDREJ gledališki igralec
8. TOPOLŠEK JELKA 47, upraviteljica 

osnovne šole Trnovo
9. NEDOG JANEZ 38, predsednik ObLO

Šiška
10. PETERNEL ANTON 42, kmetijski 

inšpektor SIS za kmet. in gozd.

Krajevna skupnost Šercerjevo:
11. ZAGORC MILAN 30, uslužbenec TNZ 

ZBRIZAJ DANILO 43, direktor go
stinske šole v Ljubljani 
MELIHAR BOGDAN 47, gradbeni 
tehnik — direktor proj. biro SRS

12. RAJER LOJZE 42, oficir LM- šef od
delka v DSNZ

Krajevna skupnost Litostroj:
13. PECINER RAFAEL, predavatelj v IKŠ 

Litostroj
FETAKOVIC SAVO uslužbenec v Li
tostroju
JURAK ŠTEFAN delavec v Litostroju

14. GRUNDNER MILA 37, predmetna 
učiteljica v VVZ Litostroj 
DIMNIK JULCI 38, uslužbenka v Li
tostroju

15. BOŽIC IVAN
ROBEŽNIK FRANC uslužbenec v Bi
stroju

Krajevna skupnost Zg. Šiška:
16. ROZMAN PAVLE uslužbenec
17. KRAŠEVEC LOVRO uslužbenec TNZ
18. KROPAR MAJDA uslužbenka PTT 

podjetij
BATISTA HILDA invalidska upoko
jenka

19. GOSLAR MIRAN, načelnik odd. za 
gospodarsko sodelovanje s tujino pri 
GZ SRS
CELAR JANKO uslužbenec v Lito 
stroju
IVANC MIRKO uslužbenec

20. BIZANT IVO socialni delavec na Za
vodu za gluho mladino

21. VADNJAL MARJAN direktor ZOO 
Ljubljana

Krajevna skupnost Dravlje:
22. DAMJAN MIRKO učitelj — predsed- 
- nik ObLO SZDL

KRMELJ MILAN mehanik — vodja 
oddelka v TDT
BRAJNIK ALEKSANDER delavec

23. BRUČAN OLGA upravni referent na 
rep. Zavodu za statistiko in evidenco 
VIPOTNIK IVANKA uslužbenka v 
muzeju NOB
HLEDE DARINKA trgovska pomoč
nica

24. KUŠAR TONI upravnik gostišča 
ZAVRŠNIK NACE študent
FLERE JOŽE upravnik obrtnega pod
jetja

Krajevna skupnost Podutik:
25. DOBNIKAR JANEZ mizar — zasebni 

obrtnik
DOLNIČAR KAREL preddelavec pri 
Cestnem podjetju Lj.
KUŠAR FRANC tesar pri Gradbenem 
podjetju Šiška 

Krajevna skupnost Šentvid:
26. POSAVEC JOŽE sekretar ObO SZDL 

Šiška
ing. KOŠIR BOŽO analitik pn Iskri 
JAKOPIČ FRANC vodja kemične či
stilnice

27. DANlClC LJUBO 
MEDVED JOŠKO ml.
DEBEVEC JANEZ ml. mizar 
ŠKOFLJANC MARTIN uslužbenec- 
ekonomist pri KB

Krajevna skupnost Gunclje:
29. dr. KERNC TINE zdravnik upravnik 

ZD Šentvid
JUVAN PETER uslužbenec pri Kuri- 
voprodaji
SNEDEC IVANKA učiteljica v šoli A. 
Kebeta

Krajevna skupnost Stanežiče:
30. KOPAČ JANKO preddelavec v Lito

stroju ,
ALEŠ ROK mojster v TDT 

Krajevna skupnost Vižmarje:
31. PLEŠA MIRO direktor stanovanjske

ga sklada ObLO
RAClC IVO
ZAVODNIK FRANC ml. obrtnik — 
zasebni mizar

32. ing. SEVER MARJAN šef odseka za 
gozdarstvo
MEDVED MARJAN tehnični vodja v 
KOT-u
ŠARF LUDVIK preddelavec v Litostroju 

Krajevna skupnost Šmartno — Tacen:
33. ŠUŠTARŠIČ FRANC 

ŠUŠTARŠIČ LEON pleskar v obrt
nem podjetju
PANGERC MARJAN kmetijski teh
nik
BUH STANE obratni ključavničar 

Krajevna skupnost Gameljne — Rašica:
34. ŽEBOVEC JANEZ kmetovalec — za

družnik

Krajevna skupnost Vodice:
35. KUŠAR IVAN .mizar v Sori Medvode 

JERMAN ALOJZ
ZEBOVEC FRAN

36. LOGAR FRANC kmet — zadružnik 
HOČEVAR TINE kmetovalec — za
družnik

Krajevna skupnost Bukovica-Šenkovturn:
37. KRANJO MIHA gradbeni tehnik Ko

munala Vodice
STUPAR FRANC inkasant Elektro 
Ljubljana
JEZ IVO mojster v kovinskem obratu 
BORCNIK ŠTEFAN

Krajevna skupnost Smlednik:
38. ROZMAN JOŽE 

ČEBAŠEK VINKO 
VOVK PAVEL

Krajevna skupnost Pirniče:
39. BEZRUKOV IGOR 

STOJANOVIČ PREDRAG 
GORICNIK LUDVIK 
MILITAROV ANDREJ

Krajevna skupnost Medvode in Topol:
40. OBLAK DRAGO 

JELNIKAR TONE 
KRAJŠEK DARE

41. TEHOVNIK MILAN 
LOCNIŠKAR JOŽE 
DIMC NIKO

42. REBOLJ ANDREJ 
CVAJNAR VINKO 
ŽAGAR VINKO

43. PEKLAJ VINKO 
LIKAR ANDREJ 
VEBER VINKO

Kandidati za zbor delovnih 
skupnosti

1. Ingrodex: Zupančič Pavla
2. Pivovarna Union: Gvardjančič Dušan
3. Podjetje za PPVS Jakhel Rudi
4. JZ za obnovo tirn. mater.: Dejak Franc
5. Slovenija vino: Netig Velimir
6. Avtotehna: Podlogar Ivan
7. Grmada: Božič Justi
8. Gradbeno podj. Šiška: Jerman Lojzka
9. Farmis — Lek: Frolov Mira

10. Ljubljana-Transport: Pirnar Dušan
11. Ljubljana-Transport: Hribar Franc
12. Tiki: ing. Pitamic Albin
13. Narodna banka: Ogrizek Zora
14. Avtomontaža: Dobravec Anton
15. Iskra — Elektronika: Michler Zoran
16. Megrad: Strle Miro
17. Litostroj: Šiška Marija
18. Litostroj: Jesenšek Rudi
19. Litostroj: Mežnarič Alojz
20. Litostroj: ing. Celarc Marko
21. Litostroj: Kušar Jože
22. Litostroj: Langerholz Franc
23. Tovarna dekorat tkanin: Koleša Peter
24. Letalski inštitut: Cerar Stane
25. Iskra — Pržan: Mesec Draga
26. Bombažna tkalnica: Verlič Mimi
27. KOT: Zontar Franc
28. Rašica: Vonta Jože
29. Kolor: Meglič Viktor
30. Celuloza: Curk Niko 

ing. Mlakar Franc 
Purkart Jože

31. Tekstilna tovarna: Planko Mija
32. Komunala Šiška: Petrovčič Anton
33. KZ Šentvid: Jakus Marjan
34. Šola Z. Runka: Miladinovič Neva
35. Šola H. Smrekar: Pavšek Božena
36. Šola V. Vodnika: Dcrmaša Slavka
37. Šola F. Rozmana: Sigulin Tone
38. Šola v Medvodah: Tavčar Marija
39. Železniška zdravstveni dom: dr. Šu

šteršič Boris
40. Bolnica Petra Deržaja: Vidmar Franc
41. Zdravstveni dom Šiška: Okršlar Anica
42. ZD Šentvid: dr. Kobal Vida
43. ObLO Šiška: dr. Brežic Danijel
44. Sklad za zidanje stan. hiš: Pavlič Sla

vica
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GIBANJE GOSPODARSTVA V APRILU

OPTIMISTIČNI
POKAZATELJI

Kot smo trdili — in to so pokazali tudi podatki — 
da je bil letošnji start gospodarstva v naši občini 
(čeprav boljši kot lansko leto), slabši kot smo z na
črtom predvidevali, lahko zdaj, ko je tretjina leta za 
nami, lahko rečemo, da gredo stvari močno na bolje in 
da se — če ne bi prišlo do kakih nepredvidenih težav 
— glede izpolnitve letnega družbenega načrta ni treba 
bati.

Mesec april je namreč pokazal, da je dinamika 
industrijske proizvodnje (predvsem!) kot tudi celotnega 
gospodarstva v nenehnem porastu, tako da bo moč na
doknaditi zamujeno.

Celotno gospodarstvo občine Ljubljana-Siška je 
doseglo v celoti v štirih mesecih letošnjega leta, v 
primerjavi z enakim obdobjem lani, za 24,6 odstotkov 
večjo proizvodnjo. To je nedvomno lep uspeh. Glede 
na letošnji družbeni načrt občine pa je gospodarstvo 
še nekolikanj pod koledarsko dinamiko. Doseženo je 
bilo namreč 30,8 odstotka predvidene letne proizvodnje. 
To pa je že velik uspeh, saj je gospodarstvo v prvih 
treh mesecih zaostajalo še mnogo bolj.

Najugodnejše se je odrezala industrija, ki je do
segla v štirih mesecih za 28,l(’/o višjo proizvodnjo kot 
lani v istem obdobju. Glede na letni načrt je prav 
tako na prvem mestu, saj je izpolnila doslej 31,5°/o 
proizvodnje. Zaostaja v največji meri grodbeništvo. Ta 
gospodarska veja še ni ujela letne dinamike, saj je 
izpolnila štirimesečni načrt le z 18,2 odstotka. Ta pa je 
deloma razumljivo, saj se je gradbena sezona šele 
zadnji mesec prav razmahnila. Vendar, če upoštevamo, 
da je gradbeništvo povečalo svoj predvideni načrt v 
letošnjem letu v primerjavi z lanskim, nam tudi po
kazatelj — da so namreč izpolnili 97,3 odstotka lansko
letne proizvodnjo v istem obdobju — mnogo pove. 
Druge panoge pa so se »odrezale« takole: promet je 
izpolnil v štirih mesecih 30,%> letnega načrta, trgovina 
31, gostinstvo 30,4 in obrt 33,7°/o.

In zdaj še pogled med gospodarske organizacije.
Nad predvidenim načrtom za prve štiri mesece, v 

primerjavi z letnim, so naslednja podjetja: »Unitas« 
34,8%, »KOT« 40,8%, »Tesnilka« in »Color« iz Medvod 
sta dosegla 39,4% oziroma 34,5%, »Plutal« in »Tovarna 
dekorativnih tkanin« iz Ljubljano 38,9%, oziroma 
37,2%, Bombažna predilnica iz Vižmarij je dosegla 
41,5%, »Alko« in »Ingrodex« pa 41 oziroma 35% let
nega načrta. Med trgovskimi podjetji sta bili naj
uspešnejši »Drogerija« s 36,8 in »Kurivoprodaja« s 
33,9% izpolnjenega letnega načrta. Od obrtnih pa je 
bilo najuspešnejše podjetje »Agrostroj« s 36,8 odstotki 
izpolnjenega letnega načrta.

Ce ob koncu še pogledamo izpolnjevanje letnega 
družbenega načrta fizičnega obsega industrijske pro
izvodnje, lahko ugotovimo: fizični obseg se je v prvih 
štirih mesecih letos povečal v primerjavi z enakim 
razdobjem lanskega leta za 13,5 odstotka; letošnjega 
načrta za to obdobje sicer tudi fizični obseg industrij
ske proizvodnje še ni dosegel, vendar je odstotek 31,7 
še kar ugoden. Med podjetji, ki so povečali fizični ob- 
seS proizvodnje v primerjavi z lanskim letom, pa je 
treba zlasti omeniti »Tiki« iz Ljubljane, ki ga je po
večal za 59,9, podjetje »Tesnilka« iz Medvod za 68,3% 
večjo proizvodnjo ter »Tovarno dekorativnih tkanin«,

je povečala proizvodnjo za 47,2 odstotka v primer
javi z lanskim letom.

INVESTICIJE
1956oo!962

VELIKE MOŽNOSTI
Na širokem političnem aktivu pred zbori volivcev je 

govoril o desedanji rasti in predvidenem razvoju naše 
občine predsednik ObLO Janez Nedog. Iz njegovega 
govora posredujemo nekaj misli:

Za novo občino, za njen 
gospodarski razvoj so zna
čilni naslednji podatki: 
bruto produkt se je gibal 
od 22 milijard v 1956. letu 
na 58 milijard v letu 1962, 
to je 159% porasta alil7% 
porasta na leto. Narodni do- 
ho'dek pa se je povečal od 
9 milijard na 23 milijard 
ali za 151% oziroma 16% 
letno. Pri teh podatkih vi
dimo, da je v naši občini 
narodni dohodek rastel hi
treje kakor pa je bilo 
državno povprečje ali pa 
povprečje v republiki Slo
veniji, kar pomeni, da se je 
gospodarstvo v naši občini 
razvijalo hitreje, kakor pa 
se je razvijalo v republiki 
Sloveniji in v Jugoslaviji. 
Prebivalstvo se je v tem 
obdobju povečalo od 41.000 
na 46.000. Isto velja za za
poslenost, od 1956 leta pa 
do 1962. leta se je število 
povečalo od 11.000 zaposle- 
slenih na 16.000. Narodni 
dohodek na prebivalca pa 
je v tem obdobju porasel 
od 230.000 na 505.000 ali za 
120%. Ce znotraj teh po
datkov poiščemo nekatere 
vire oziroma po strukturi 
največje značilnosti, potom 
lahko rečemo, da največji 
porast v narodnem dohod
ku beleži v tem času indu
strija: od 6,7 milijard na 
16,3 milijarde. Tudi glede 
investicijskih vlaganj lahko 
rečemo, da so v tem času 
investicijska vlaganja bila 
najmočnejša v industriji.

Industrija je bila udele
žena s 6 miljardami, kme
tijstvo 555 miljoni, gradbe
ništvo s 630 miljoni, pro
met 2,5 miljardami, trgo
vina z 800 miljoni, gostin
stvo 490 miljoni in obrt z 
921 miljoni investicijskih 
vlaganj. Jasno je, da so 
predvsem ta investicijska 
vlaganja omogočila soraz
merno visok porast narod
nega dohodka, sorazmerno 
visok porast zaposlenosti 
in seveda visok porast pre
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bivalstva. Tako kot se je 
sorazmerno ugodno razvi
jala industrija, beležimo 
napredek tudi v trgovini, 
nekoliko manjši pa v go
stinstvu. V tem času je bi
lo odprtih v naši občini ne
kaj novih trgovskih kapa
citet v skupni izmeri okoli 
4.000 ma poslovnih in skla
diščnih prostorov. Grajeni 
so bili potrošniški centri ob 
Celovški cesti, potem sa
mopostrežni preskrbovalni 
center v Zg. Šiški, Šent
vidu, Medvodah, poleg tega 
samopostrežna trgovina na 
Celovški cesti, novi skla
diščni prostori v Šentvidu 
itd.

V gostinstvu beležimo 
povprečen porast prometa 
21% letno, medtem ko seje 
delovna sila povečala za 
12%. V tem času smo pri
dobili skupaj 165 pokritih 
novih sedežev, 75 novih po
kritih ležišč in 200 novih 
sedežev na odprtih prosto
rih. Zgrajen je bil motel 
Medno in adaptirani neka
teri drugi gostinski prosto
ri, med katerimi je vseka
kor naj večji objekt na Ja
mi, ki bo zgrajen v sredi
ni tega leta.

Na sektorju obrti je do
ločen napredek, vendar je 
ta napredek v primerjavi 
z potrebami premajhen, 
čeprav so vložena sredstva 
znašala skoraj miljardo 
dinarjev.

Relativno visok porast 
prebivalstva je omogočila 
dovolj hitra stanovanjska 
izgradnja. Od 1956. leta pa 
do konca 1957. leta je bilo 
na področju občine zgra
jenih 2.625 novih stano
vanjskih enot. Gibanje po
rasta stanovanjskih enot je 
precej nesorazmerno in 
znaša od 200 pa do 500 sta
novanj letno.

Vzporedno s tem se je 
zlasti v zadnjih treh letih 
sorazmerno naglo razširjala 
komunalna izgradnja. Ob
robni predeli občine, to ve- 
ija za severni predel okrog 
Vodic, Skaručne, nekateri 
predeli bivše občine Med
vode, so bili in so nekateri 
še danes brez vode; šele v 
pretečenem obdobju je bi
lo urejeno vprašanje elek
trike, še na celi vrsti teh 
predelov nimamo rešenega 
vprašanja kanalizacij itd. V 
minulih letih je bilo skup
no vloženih preko tričetrt

miljarde sredstev samo v 
izgradnjo novih objektov, 
tako da lahko trdimo, da 
so se v zadnjih letih, mi
slim predvsem po zaslugi 
komunalnega sistema, pri- • 
čele škarje med potrebami 
in pa med dejanskimi mož
nosti postopoma zapirati.

V tem času so bile zgra
jene nujno potrebne kapa
citete za funkcioniranje 
zdravstvene službe. Zdrav
stveni domovi so bili zgra
jeni v Šiški, Šentvidu in 
Medvodah, za kar je bilo 
porabljenih preko 300 mi
lj onov investicijskih sred
stev. Slabši pa je položaj v 
šolstvu. Mi smo v pretek
lem letu komaj uspeli re
šiti vprašanje tretje izme
ne v šolah v predelu bivše 
občine Šiška. Z adaptacija
mi v šolah v Zg. Šiški in v 
Sp. Šiški smo uspeli pre
prečiti uvedbo tretje izme
ne. V tem obdobju je bila 
zgrajena šola H. Smrekar
ja, tik pred dokončno do
graditvijo je osemletka v 
Vodicah, poleg tega pa je 
bilo v adaptaciji že obsto
ječih šol vloženih preko 50 
miljonov dinarjev. V leto
šnjem letu nadaljujemo 
gradnjo šole v Preski in 
začnemo izgradnjo nove 
šole na Jami. Za šolstvo, ta
ko za investicije kot za 
vzdrževanje šol, bomo pora
bili v letošnjem letu 655 mi
lijonov din.

Mislim, da še naprej ob
staja naša osnovna naloga 
v občini v tem, da še na
prej stopnjujemo proizvod
njo, da še naprej stopnju
jemo menjavo, da še na
prej stopnjujemo narodni 
dohodek, da na osnovi tega 
še naprej stopnjujemo za
poslenost v občini in s tem 
stremimo za tem, da bi na 
področju občine ustvarili 
čimvečje bogastvo. Zdi se 
mi, da bo to osrednja nalo
ga skupščine.

Mi imamo vse pogoje za 
tja do konca 1965. leta po
večamo bruto produkt v 
to, da v naslednjih letih 
tej občini od sedanjih 65 na 
90 miljard dinarjev. Pogoje 
za to imamo predvsem v 
takih kapacitetah kot je 
Litostroj, Iskra, ki je tre
nutno še v izgradnji, to
varna Celuloze v Goriča
nah, tovarne Color v Med
vodah Farmis itd. Nova. 
niti ne tako velika investi
cijska vlaganja v ta indu
strijska postrojenja, nam 
omogočajo novo zaposlitev 
in hiter porast narodnega 
dohodka in bruto proizvo
da v naši občini.
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TE ONI V GAMELJNAH
KULTURNI DOM-
osrednja točka dnevnega reda

»Prosvetno društvo .Stane Kosec’ smo ustanovili takoj po 
vojni. Cez nekaj let je sicer delo v društvu zamrlo, toda leta 
1949 smo zopet začeli delati,« je dejal Avgust Kos, predsed
nik društva, ko smo pred dnevi obiskali Gameljne, prijazno 
vasico pod Rašico.

Prebivalci Gamelj si že nekaj let prizadevajo, da bi v vasi 
zgradili kulturni dom. Temelji so že zabetonirani. Ker pa jih 
je lani prehitela zima, so uredili le polovico kletnega prosto
ra in ga za silo opremili s pohištvom tako, da imajo sedaj 
vsaj skromen zasilen prostor, v katerem lahko prirejajo se
stanke, zbore volivcev in podobno.

PROSTOVOLJNO DELO
Vaščani so doslej prispevali več kot 3400 prostovoljnih de

lovnih ur. V gradnjo so Vložili 3 milijone dinarjev. Vrednost 
doslej zgrajenega objekta pa cenijo na približno 7 milijonov 
dinarjev!

»Na gradnjo doma smo začeli misliti že leta 1957. Tedaj 
nam je kmetijska zadruga Gameljne, ki se je tega leta združi
la s kmetijsko zadrugo Šentvid, dala 650.000 dinarjev. Istega 
leta smo pripravili Nušičevo komedijo ,Dr.’ in z njo nastopili 
na kulturnem festivalu v Šentvidu.

Miha Tacar odbornik v zboru proizvajalcev ObLO Šiška in 
tajnik krajevnega odbora SZDL Gameljne (levo) — Avgust 
Kos, predsednik prosvetnega društva »Stane Kosec« v Ga
meljnah.

Osvojili smo prvo nagrado in dobili 450.000 dinarjev. S 57 
tisoči dinarjev, kolikor je bilo v društveni blagajni še od 
prej, smo pričeli nabavljati gradbeni material.«

»Kdaj ste začeli z gradnjo?«
»Dom smo začeli graditi 1960. leta. Nekaj sredstev smo do

bili tudi od občinskega odbora SZDL in podjetja .Rašica’« je 
dejal Avgust Kos.

Gradnja kulturnega doma je osrednja točka zanimanja va
ščanov. V njem bodo imeli prostore člani gasilskega društva,

Marljivi Partizanovci iz Medvod
Medvode. — Telesno vzgojno društvo »Parti

zan« v Medvodah je že dalj časa eno izmed naj
boljših društev »Partizana« v Sloveniji. Kot pri
znanje za svoje delo so pred časom dobili tudi 
najvišje priznanje, ki ga more dobiti društvo 
»Partizan« — pokal »Dela«.

V društvu delujejo razen telovadcev, še ko
šarkarji, rokometaši, strelci, šahisti, plavalci in 
atleti. Sedaj se ukvarjajo z mislijo, da bi začeli 
še kotalkati na betonski plošči košarkarskega 
igrišča pri domu.

Društvo vodi letos predsednik Ivo Lukanovič, 
ki je bil prejšnja leta tajnik društva in je izredno 
marljiv amaterski telesnovzgojni delavec ter je 
najbolj zaslužen za uspehe društva.

krajevni odbor SZDL, prosvetno društvo in mladinska orga
nizacija.

VODOVOD
Predračun za gradnjo kulturnega doma v Gameljnah zna

ša 44 milijonov dinarjev. V ta znesek niso všteti stroški za 
opremo. Ker pa bodo vaščani precej del opravili sami, bo 
dom gotovo cenejši, kot predvideva predračun.

Tako kot povsod, je tudi v Gameljnah nekaj ljudi, ki jim 
gradnja doma Ob začetku ni bila preveč pri srcu. Vendar pa 
sodelujejo pri gradnji sedaj že skoraj vsi vaščani. V treh va
seh: Spodnjih, Zgornjih in Srednjih Gameljnah je okoli 450 
volivcev.

Medtem, ko je v podjetju »Rašica« mladinski aktiv, pa v 
vasi nikakor ne morejo postaviti na noge mladinsko orga
nizacijo. Pred dnevi so starejši vaščani ponudili mladincem 
orodje in prostor, na katerem naj bi si uredili igrišče za od
bojko. Toda te pomoči starejših mladi v Gameljnah niso 
sprejeli!

Mimo kulturnega doma, v katerem mislijo urediti tudi 
prostor za kino predstave, se Gameljčani največ ukvarjajo 
z vodovodom. Krajevni odbor SZDL pripravlja akcijo, s ka
tero bodo zainteresirali vaščane za izkop kanalov. Gradnja 
vodovoda Tacen — Šmartno — Gameljne je že v teku. Za
jetje studenca pod Šmarno goro je končano. Montirali bodo, 
verjetno še letos, črpalne naprave in rezervoarje, nakar bodo 
potegnili vodovod do Šmartnega in Gameljn. Tako sodijo, da 
bodo vaščani vseh treh Gameljn imeli že leta 1965 v svojih 
hišah pitno vodo.

V vasi sedaj namreč ni vodovoda. O tem so razpravljali 
tudi na zadnjem zboru volivcev 6. maja, ki ga je obiskalo 
69 volivcev. Vodovod in kultum dom sta bili osrednji točki 
dnevnega reda na zboru volivcev, na katerem iso potrdili tudi 
kandidaturo Janeza Zebovca za občinsko skupščino Občine 
Ljubljana-Siška. Vaščani so razen tega z zanimanjem poslu
šali poročilo o gospodarskem in družbano-političnem razvo
ju občine v zadnjih petih letih.

ZAPRTO GOSTISCE
Sanitarna inšpekcija je pred dnevi zaprla edino gostišče v 

Gameljnah — »Pri Majerju«.
Tako so sedaj Zgornje, Spodnje in Srednje Gameljne brez 

gostilne! Tudi o tem so razpravljali na zadnjem zboru voliv
cev: vaščani so bili mnenja, da je bil sklep sanitarne inšpek
cije nemara preuranjcn. Gostišče resda ni imelo urjenih sa
nitarij, vendar pa, sodijo volivci, da bi bilo treba najprej po
skrbeti za rekonstrukcijo gostišča. Šele če bi se izkazalo, da 
zaradi tega ali onega vzroka gostišča ni moč urediti, naj bi 
ga sanitarna inšpekcija zaprla.

»Mislim, da je povsem nevzdržno, da na področju, kjer je 
okoli 900 prebivalcev, nimamo niti enega gostišča. Radi bi 
videli, če bi se lahko ta reč nekako uredila,« je pojasnil Mi
ha Tacar, odbornik v Zboru proizvajalcev Občinskega ljud
skega odbora Ljubljana-Šiška, ki je hkrati tudi tajnik kra
jevnega odbora SZDL

TUDI ZA DRAVELJCANE SODOBNA TRGOVINA 
Se pred 1. junijem računajo, da bodo v Dravljah odprli nov 

potrošniški center, ki ga gradi trgovsko podjetje »Mercator« 
za svojo poslovno enoto »Grmado«. Trgovski objekt, ki ga 
grade v paviljonskem stilu, bo imel 130 m' prodajnega pro
stora, namenjenega za ureditev samopostrežne trgovine, kjer 
bodo lahko potrošniki dobili vse vrste živil, gospodinjskih po
trebščin, drobno galanterijo, pa tudi stekleničeno mleko. Sa
mopostrežni trgovini je dodan še lokal za mesarijo, kjer pa 
bo klasičen način strežbe. Razen tega bo imela trgovina tudi 
svojo pakirnico, hladilnice ter lasten skladiščni prostor s 
približno 100 m!. Mercator je investiral v zgraditev nove trgo
vine, ki so jo v Dravljah že nekaj let močno pogrešali, saj 
so sc Draveljčani doslej morali preskrbovati v majhnem in 
neprimernem trgovskem lokalu Grmade, približno 30 milijo
nov din.

Ml

V sredini plija odprt nov hotel na Jami
Predvidoma 20. t. m. bodo (novem hotelu v vmesni avli med 

sedanjim novim kinom Šišk^n, hovim hotelom na Jami, ki bo 
kot predvidevajo, odprt kotr Junija oziroma v sredini julija, 
odprli snack bar. Snack ir bo služil tako hotelskim go
stom kot obiskovalcem kin3^°tel, ki je kategorije C, pa bo 
imel 115 ležišč, v restavraciji prostorih spodaj in na zgornji

terasi pa 220 sedežev. Razen tega bo v poletni sezoni urejen tudi 
vrt hotela, kjer bo približno 450 sedežev. Novi hotel bo imel na 
razpolago za svoje goste tudi 30 garaž ter mehanično delavnico 
za manjša popravila avtomobilov. Predvidena cena penziona bo 
2500 dinarjev. Sedanja uprava hotela v izgradnji se tudi že po
gaja s potovalno agencijo »Kompas« o sklenitvi prvih aran
žmajev.

Kaj pogrešajo Medvodčani v svojem kraju, kaj jim ni všeč 
in kaj jim je všeč — so bile teme kratkih razgovorov s vo
livci iz Medvod.

• Stane Bernard: »Prašna cesta skozi stari del Medvod, od 
zdravstvenega doma mimo poslopja bivše občine pa do pri
ključka na cesto prvega reda pri brivnici, slaba preskrba z 
sadjem in zelenjavo, ki se je zadnje čase sicer nekoliko iz
boljšala, to sta dva poglavitna problema, ki bi jih morali od
praviti. Sicer pa mi je všeč, da se je v zadnjih letih stano
vanjska gradnja tako razmahnila. Imam le drobno pripombo: 
urbanist je preveč potratno uporabljal zemljišče pod Svet- 
jem, kjer gradijo nove bloke. Sodim, da bi lahko na tem pro
storu zgradili več stanovanj, kot pa jih bodo. Skoda, da te
danjega urbanističnega načrta niso dali volivcem v raz- 
ravo.«
• Viktor Bezek: »Všeč mi je, da so se razmere v preno

vljenem zdravstvenem domu izboljšale. Sedaj imamo res 
lepo urejen zdravstveni dom.

Ne razumem pa zakaj je v naši novi samopostrežni trgo
vini pri pošti tako majhna izbira, zlasti delikates? Pa tudi 
sicer sodim, da bi v tako velikem prostoru trgovine lahko 
namestili več blaga.«

MEDVOSKI RAZGOVORI
• Pepca Koban: »Z mesom je bolj slabo zadnje čase. Pa 

tudi prekajenega mesa je malo. Preskrba z zelenjavo je bolj
ša kot je bila, ker imajo v samopostrežni trgovini dostikrat 
kakšno zelenjavo, vseeno pa se mi zdi, da imamo medvoške 
gospodinje večje težave pri preskrbi kot, denimo, ljubljan
ske.

Veselim se, da bodo asfaltirali cesto od »Colorja« do Za
družnega doma.«
• Tone Dobnikar: »Ko že asfaltirajo cesto od »Colorja« do 

zdravstvenega doma, bi lahko pomislili tudi na asfaltiranje 
podaljška te ceste — do priključka ceste v Goričanah.

Pričakujem, da bodo do pričetka kopalne sezone uredili tu
di kopališče na Sori: lahko bi bilo bolj založeno z jestvinami 
in pijačami kot lani. In: zakaj ne bi kopalcem postregli s 
kakšno specialiteto na žaru? Mislim, da bi bilo dovolj kupcev!«

Lepo irejen zdravstveni dom
ftssS® H i i ■■■.... lil

Medveška kronika
BOLJŠA ZDRAVSTVENA SLUŽBA

Medvode — V zdravstvenem domu v Medvodah, ki so ga 
pred časom obnovili, je urejena zobna ambulanta, rentgen, 
splošna ambulanta in otroška ambulanta. Razen tega imajo 
Medvodčani v svojem zdravstvenem domu še lekarniško po
stajo in posvetovalnico za matere z otroci. Zlasti lekarniška 
postaje pride prav, saj ni treba po vsako zdravilo v Ljub
ljano.

Prav prijetno je urejena tudi okolica zdravstvenega doma. 
Poleti bodo lahko nekateri bolniki čakali tudi na klopeh pred 
domom. Nasploh se je zdravstvena služba v Medvodah v zad
njem času občutno izboljšala, veliko zaslug za to pa ima 
upravnik zdravstvenega doma in neumoren zdravstveni de
lavec dr. Stanko Živec.

ZAKLJUČENA I. FAZA REKONSTRUKCIJE V GORIČANAH
Medvode — V tovarni celuloze in papirja Vevče-Medvode, 

obrat Goričane pri Medvodah so 3. maja spustili v obratova
nje nov obrat belilnice, s čimer so zaključili prvo fazo re
konstrukcije v Goričanah. Razen belilnice so v prvi fazi 
rekonstrukcije, ki je veljala okoli milijardo dinarjev, zgradili 
še sortirnico ter obrat za proizvodnjo kisline.

Letos bodo izdelali v Medvodah več kot 16.000 ton celuloze 
v vrednosti okoli milijardo 350 milijonov dinarjev.

V obratu, ki so ga odprli 3. maja, bodo izdelovali opleme
niteno, beljeno celulozo, ki je na jugoslovanskem trgu zelo 
iskano blago. Doslej so v Goričanah proizvajali le navadno 
celulozo.

TOPLARNA V MEDVODAH •
Medvode — Pred dnevi je bil v tovarni celuloze v Goričanah 

sestanek predstavnikov medvoških industrijskih podjetij, na 
katerem so razpravljali o morebitni gradnji skupne kotlarne- 
toplarne, ki bi oskrbovala' vsa industrijska podjetja v Medvo
dah. Tovarna celuloze je namreč prisilejna zaradi rekonstruk
cije graditi novo kotlarno. Ob tem pa se je rodila misel, naj 
bi pri tej gradnji sodelovala tudi druga medvoška podjetja. 
Ta imajo namreč svoje kotlarne bodisi izrabljene, bodisi pre
majhne.

Predstavniki »Sore« in »Tesnilke« so se odločili, da bodo pri 
gradnji sodelovali. Za zdaj še ni gotovo, če bosta gradnji 
skupne kotlarne-toplarne sodelovali tudi Tekstilna tovarna 
in Color.

Načrt predvideva, da bi nova toplarna mimo industrije za
lagala s toploto tudi okoli 200 medvoških stanovanj.

LEPO JEZERO IN NELEPA PROČELJA HIS
Medvode — Zbiljsko jezero bo prihodnje dni privabilo mar

sikaterega izletnika. Člani domačega turističnega društva se 
že pripravljajo na sprejem izletnikov in turistov. Pripravljeni 
so čolni, prav tako pa tudi okolica pristanišča, bife in turi
stični dom.

Škoda, da so pročelja nekaterih hiš v Zbiljah, vasici ob 
jezeru, tako slabo prepleskana, da ne rečemo — umazana. 
Domačini bodo morali verjetno prav pohiteti z beljenjem in 
urejanjem pročelij svojih hiš, če bodo hoteli imeti v svoji 
sredi več gostov in »turističnih« dinarjev. Na sliki pristanišče 
za čolne ob Zbiljskem jezeru.

PRIZADEVNI MEDVOŠKI LOVCI
Medvode — Lani so na področju lovske družine Medvode 

uplenili 647 kg srnjadi. Od ustanovitve lovske družine, leta 
1946, se je število članstva povečalo za 150 •/•! Lovci so v mi
nuli zimi in v letošnji pomladi opravili pomembno delo pri 
krmljenju divjadi in urejanju solnic.

Pred lovci medvoške lovske družine pa so sedaj nove po
membne naloge: urediti morajo lovišča, ki naj bi imela čim- 
več lovskih stez in visokih prež. Razen tega bodo organizirali 
redno lovsko čuvajsko službo, ki je za vzrejo in zasledovanje 
staleža divjadi nujno potrebna.

V MEDVODAH NOVO STRELIŠČE 
Medvode — Medvoški strelci gradijo v Medvodah na pro

storu za poslopjem bivše občine novo strelišče. Ko bo izgo
tovljeno, predvidevajo, da se bo to zgodilo v kratkem, bodo 
izpolnjene želje medvoških strelcev, ki so se že lani odločili, 
da si bodo zgradili novo strelišče, pa jih je prehitela huda 
zima, ki je onemogočila gradnjo.

BODO SLAŠČIČARNO ZAPRLI?
Medvode — Te dni v Medvodah precej govorijo o tem, da 

bodo edino slaščičarno v tem kraju zaprli. Za lokal, v ka
terem je sedaj slaščičarna, se potegujejo nekatera podjetja, 
ki trgujejo z vinom in ki bi rada v njem odprla vinotoč. 
Prebivalci Medvod bi ukinitev slaščičarne prav gotovo spre
jeli z negodovanjem.

KEGLJANJE SE SIRI
Medvode — V novem kegljišču pri Elektrarni v Medvodah 

se vsak dan zbirajo vneti kegljači. Priredili so tudi že več 
tekmovanj. Kegljanje si je v Medvodah, potem ko so zgradili 
sodobno kegljišče, pridobilo veliko pristašev. Popoldne in zve
čer je pogosto moč videti na novem igrišču tudi ženske, ki 
vneto podirajo keglje.
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Turizmu samostojni občinski sveti
Na pobudo Socialistične zveize- so se v soboto zbrali v Medvodah 

predstavniki turističnih društev, gostinstva, zastopniki občinskih or
ganov ljudskega odbora in Socialistične zveze ter povabljeni gostje iz 
drugih turističnih organizacij. Namen tega posvetovanja je bil uskla
dili akcije in napore za čim boljši turistični promet v občini, tako da 
bi kar najbolj izkoristili obstoječe turistične zmogljivosti že v tej se
zoni. Razumljivo, kot so poudarili udeleženci posvetovanja, da pri 
tem ni moč računati na kakršnekoli dodatne investicije v turizem, 
temveč je treba obstoječe zmogljivosti v tekoče investicije čim 
smotrneje izkoristiti, da bi bili kar najbolj pripravljeni na sezono, ki 
je pred durmi.

Udeleženci posvetovanja so največ razpravljali, kot je bilo priča
kovati, o že znanih turističnih krajih: o Sori in ureditvi kopališča na 
njej, o Zbiljah, Smledniku in Starem gradu ter o Rašici. Najnujnejša 
naloga je ureditev kopališča na Sori, ki je vse prej kot zadovoljivo 
urejeneo. Zbilje naj bi postopoma urejali, prav tako pa tudi druge 
kraje. Da pa bi vse te akcije bile usklajene in smotrne, so se udele- 
leženci posvetovanja domenili, da je treba takoj ustanoviti komisijo 
za turizem pri občinskem svetu za blagovni promet, po izvolitvi in 
konstituiranju nove občinske skupščine pa naj bi nova skupščina 
ustanovila samostojni svet za turizem.

Dve temi iz ,,Ljubljana-transporta„

IZBIRA VOZNIŠKEGA KADRA 
IN SODELOVANJE Z »INTEREUROPO«

Vzporedno z razvojem 
našega gospodarstva se je 
razvijal tudi promet. Leta 
1955 je bilo v prometu pri
bližno 50.000 voznih enot, 
medtem ko v letu 1960 be

ležimo 229.000 voznih enot. 
Tako nagel porast prevoz
nih kapacitet je nedvomno 
zahteval nov način vzgoje 
vozniškega kadra kakor tu
di selekcijo pri izbiri.

Podatki o vzrokih pro
metnih nesreč govore, da 
je treba v glavnem iskati 
vzroke nesreč pri človeku- 
šoferju. To s‘e najbolje vidi 
iz tega, da so TOVo nesreč
nih slučajev povzročili voz
niki avtomobilov. V teh 
nesrečah je v letu 1960 iz
gubilo življenje ca. 1200 lju
di, poškodovanih pa je bilo 
preko 14.000 ljudi. Že v letu 
1961 pa se je število nesreč 
povečalo in se je število po
škodovanih oseb zvišalo za 
19.9"/o. Če upoštevamo pri 
tem š« materialno škodo, 
zastoj v delu in druge po
sledice, je očitno, da nesre
če v prometu predstavljajo 
veliko izgubo v narodnem 
dohodku. Na nezgode v 
cestnem prometu lahko po
leg ostalih dejstev vplivajo 
tudi drugi faktorji, to je 
predvsem splošna višina 
prometne kulture, tehnično 
stanje voznega parka in 
stanje cestne mreže.

Zaradi tega je pri nas že 
zdavnaj prišel čas, da je 
potrebno pri izbiri voznega 
kadra posvetiti mnogo več 
pozornosti sposobnosti kan
didatov za javni cestni pro
met.
Podjetje »Ljubljana trans

port« je s sklepom samo
upravnih organov že pred 
leti začelo sprejemati kader 
na sledeči način:

Ob razpisu kandidati vlo
žijo prošnjo pri komisiji za 
odpust in sprejem delavcev, 
nakar je vsak kandidat po
slan na psihotehnični in 
zdravstveni pregled in šele 
na podlagi tega je sprejet v 
delovno razmerje na preiz
kušnjo. Nato je vsak šofer, 
ne glede na vrsto prometa, 
poslan na Center za vzgojo 
kadrov, kjer je strokovni 
pouk z ozirom na stopnjo 
njegove kvalifikacije. Na 
koncu mora vsak šofer za 
mestni, medkrajevni ali to
vorni promet, položiti in
terni izpit iz svoje stroke.

Na psihotehničnem in 
zdravstvenem pregledu u- 
gotavljamo, da je vedno 
določen procent kandidatov 
odpadel zaradi tega, ker so 
bili predhodni zdravstveni 
ali psihotehnični pregledi 
opravljeni formalno. Z ozi
rom na to, da ima naše 
podjetje tudi zdravstveno 
ambulanto, mora vsak kan
didat, prodno ga pošljemo 
na psihotehnični pregled, 
na splošni pregled k zdrav
niku podjetja.

Nedvomno je potrebno 
problemu vzgoje vozniške
ga kadra posvetiti mnogo

več pozornosti in poiskati 
nove, modernejše prijeme. 
Že vrsto let razpravljamo 
o tem, da je potrebno zgra
diti v Ljubljani moderen 
psihotehnični laboratorij, ki 
ga imajo mnoga večja pod
jetji izven naših meja.

PLODOVI PETLETNEGA 
SODELOVANJA

Dotaknil bi se tudi so
delovanja med podjetjema 
»Intereuropo« in »Ljubljana 
transportom«, ki bo letos v 
jeseni praznovalo svojo 5. 
obletnico obstoja: Ni slučaj, 
da je sodelovanje trajalo 
že več let, saj je skozi vsa 
ta leta pogojeno s pozitiv
nimi interesi obeh kolekti
vov. Danes že oba kolekti
va upravljata z osnovnimi 
sredstvi preko 250 avtovla- 
kov, Skupne nosilnosti cca 
5.000 ton. Samoupravni oi-- 
gani obeh podjetij so večkrat 
medsebojno analizirali do
sedanje medsebojno poslo
vanje. Ugotovljeno je bdo, 
da je to sodelovanje eko
nomsko upravičeno in da sta 
kolektiva brez nekih pred
hodnih direktiv stopila v 
tako zvano poslovno inte
gracijo.

Na podlagi analize med
sebojnega dela in razširit
ve kapacitet v eksploatacijo 
je bilo zaključeno, da je 
potrebno dosedanji sistem 
organizacije dopolniti s tem, 
da bo produktivnost sti- 
mulativnejša za obe pod
jetji. Podjetji sta si do se
daj medsebojno delili le do
hodke po vloženih kapacite
tah. Pri nadaljnjem razvoju 
je postavljeno načelo, da je 
treba deliti vse dohodke in 
stroške eksploatacije v so
razmerju na vložena sred
stva ter je absolutno po
trebno stremeti za tem, da 
so vozila v povprečju ena
komerno izkoriščena.

Naznačil bi še, da so v 
začetku letošnjega leta ko
lektivi »Transturist« Škofja 
Loka, »Avtoservis« Jeseni
ce, »Avtotransport« Slo
venj Gradec in »Ljubljana 
transport« Ljubljana spre
jeli sklep, da se medseboj
no združijo s tem, da bodo 
sredstva, s katerimi ti ko
lektivi gospodarijo, čim 
smotrneje izkoriščena v za
dovoljstvo potrošnikov.

Mimo tega naše podjetje 
tesno sodeluje s poslovnimi 
združenji »Izletnik«, »Slo
venija transport« in neka
terimi drugimi podjetji, 
medtem ko pa s svojim so- 
partnerjem v avtobusnem 
prometu ne more najti 
skupnega stališča pri sode
lovanju.

KAM NA LETNI 
ODDIH

Počitniška skupnost 
ObSS Ljubljana Šiška 
tudi v letošnjem letu or
ganizira v raznih krajih 
počitniške centre za po
trebe šišenskih kolekti
vov kakor to opravlja že 
vrsto let in to z velikim 
uspehom. V letošnji se
zoni bodo člani skupnosti 
lahko letovali v 5 različ
nih krajih, od tega v 4 
letoviščih ob morju Selce 
ob Crikvenici, Vodice pri 
Šibeniku, Omišalj na 
otoku Krku in v Kralje
viči — in v planinskem 
letovišču v Kranjski gori.

Mnogim našim delov
nim ljudem so zgoraj 
navedeni kraji več ali 
manj poznani, vendar bi 
navedli za zgoraj nave
dena letovišča nekaj 
značilnosti in morebitne 
spremembe, ki jih bo 
obiskovalec med letoš
njim obiskom srečal.

Selec pri Crikvenici so 
vsakemu obiskovalcu dokaj 
poznane, saj je vsako leto 
letovalo veliko število de
lovnih ljudi prav v tem 
kraju. V letošnji sezoni bo 
novo predvsem to, da kraj 
sam ne bo tako prenapol- 
nen s turisti, kakor je bilo 
opaziti prejšnja leta, kljub 
temu da se je kvaliteta sob 
izboljšala in so bile pove
čane tudi hotelske kapaci
tete. Selce bodo v letošnjem 
letu živele v znamenju pri
reditev in proslave 75-letni- 
ce turističnega delovanja v 
Crikvenici.

Vodice pri Šibeniku: je 
novo organiziran center: 
oddaljene so 9 km od Šibe
nika, s katerim je redna 
avtobusna zveza vsako uro. 
Kraj sam je večje naselje 
s 3—4 km dolgo, primerno 
urejeno plažo, poleg nje pa 
prijeten borov gozd, v ka
terem je restavracija in ob 
večerih ples. Kraj sam ima 
več lokalov, lepo urejen 
park in bife na/plaži. Turi
stično društvo prireja s čol
ni izlete na Kornate, slapo
ve Krke in v druge intere
santne izletniške točke.

Kraljeviča: počitniški dom 
je na polotoku Oštro, poleg 
znanega avtocampa, ima le
po urejeno kopališče 
in je odmaknjena od str
njenega naselja za ca. 5 mi
nut. Kraljeviča je turistič
no lepo urejena in njena 
kopališča so nepretergana.

Omišalj na otoku Krku: 
Je staro mesto, postavljeno 
vrh skale, od koder je lep 
razgled na Reko in vzhodno 
istrsko obalo. Sam počit
niški dom je 100 m odda
ljen od pristanišča in ima 
izredno lepo lego poleg ko
pališča. Letos bo obstoječa 
kuhinja povečana in dogra
jena nova jedilnica.

Kranjska gora je naše 
znano zimsko letovišče, ki 
pa iz leta v leto pridobiva 
na pomenu kot letni alpski 
rekreacijski center. Tudi 
krajevni činitelji dajelo te
mu vse večji pomen. Počit
niški dom je adaptirana 
zgradba, v kateri so lepo 
urejene sobe, lansko leto pa 
Je bila urejena tudi rova 
jedilnica z 80 sedeži in no
va kuhinja.

Cene v vseh zgoraj nave
denih centrih so 1100 din za 
nečlane in 950 din za člane 
počitniške skupnosti. Re
cepcija posluje vsak torek 
in petek od 17.—19. ure na 
Celovški cesti 121, soba 412.

Uspešna šola mladih 
družbenih delavcev

Ta šola nam je dala osnovne smerni
ce za aktivno družbeno-politično delo. 
Po tem, ko bomo končali šolo, bomo 
laže reševali probleme, ki jih srečujemo 
pri našem delu in jih doslej niti razu
meli nismo.«

Tak je eden od odgovorov na anketo, 
ki jo je občinski komite ZMS Ljublja
na—Šiška izvedel med slušatelji mla
dinske politične šole. Namen ankete je 
bil ugotoviti kakšno je stališče mladine 
do programa šole. Občinski komite ZMS 
je hotel izvedeti, če mladini način po
dajanja na šoli ugaja in ji je razumljiv. 
Rezultali ankete so prekosili vsa priča
kovanja. Danes vemo, da si vsi, ki so 
končali prvo stopnjo, to je C oddelek, 
želijo študij čimprej nadaljevati v viš
jem oddelku. Vzrok za to tiči nedvom
no v sijajnem izbru učnega programa. 
Le-ta obsega predvsem zgodovino, pro
gram in statut ZKJ, mimo tega pa na
čenja vrsto vprašanj iz gospodarstva, 
politike in znanosti. Mladim proizva
jalcem so vsekakor najbolj dobrodošla 
predavanja na temo delavskega samo
upravljanja, o pomanjkljivem delu ne
katerih samoupravnih organov itd. Ka
darkoli je kdo od predavateljev začel 
posredovati praktične primere o delu 
nekaterih tovarn, nihče od slušateljev 
ni več pogledal na uro in nemalokrat 
so se predavanja zavlekla pozno v noč, 
ne da bi kdo občutil utrujenost, ne da 
bi se kdorkoli od slušateljev nemirno 
presedal na stolu.

Ko so slušatelji dobili zaupanje v pre
davatelja, so tudi sami, sprva nekoliko 
boječe, nato pa vedno bolj odkrito na
čenjali probleme iz svojih aktivov. Več
krat se je zgodilo, da je namesto do 
predavanja prišlo do konstruktivne de
bate, kjer so slušatelji na podlagi prak
tičnih problemov začenjali sami razvoz
lavati probleme, ki so se jim pred pri
četkom obiskovanja šole zdeli nerešljivi.

»Ne morem se odločiti za predavanje, 
ki bi mi najbolj ugajalo« je odgovoril 
na vprašanje eden izmed anketirancev. 
Vsa predavanja so se jim zdela primer
na, nujna, vsi pa so želeli, da bi bodoča 
šola probleme obdelovala še bolj v ce
loti Edino, kar slušateljem ni bilo všeč, 
je bil skopo odmerjen čas, 60 ur, koli
kor traja politična šola, je vsekakor 
premalo, da bi slušatelji mogli osvojiti 
vse pojme današnje stvarnosti. Šola jim 
je mogla dati le osnovno spodbudo, da 
bodo znanje sami utrjevali, dala jim je 
možnost, da pričnejo probleme, ki jih 
srečujejo pri vsakodnevnem delu, sami 
strokovno reševati.
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KAJ IZBRATI IZMED TISOČ ŽELJA?
Dare Krajšek iz Medvod kandidira v 

splošni zbor občinske skupščine Ljubljana 
— Šiška. Lani je bil izvoljen za odbornika 
občinskega ljudskega odbora Medvode. Za
stavili smo mu nekaj vprašanj.

»Najvažnejša dolžnost ljudskega odbor
nika«?

»Da na sejah skupščine tolmači želje in 
zahteve volivcev, pri tem pa se zavzema za 
koristi in potrebe vse občine.«

»AH ima lahko odbornik več funkcij, pa 
kljub temu dobro opravlja svoje delo, ali pa 
je bolje, če funkcij nima?«

»Mislim, da ima lahko odbornik mimo od- 
borniške funkcije še kakšno drugo dolžnost. 
Sodim celo, da bo bol 'seznanjem z delom in 
potrebami terena, če bo aktivni član ene iz

med organizacij: športne, kulturne ali kakšne 
druge!«

»Tvoje dosedanje izkušnje ljudskega od
bornika?«

»Posebnih izkušenj nimam. Odbornik sem 
šele od avgusta lani. Dvakrat sem sodeloval 
na zboru volivcev in poročal o delu občinske- 
odbora. V tako kratkem času se nisem utegnil 
zares spoprijeti.« kakšnim težjim problemom, 
ker sem bil dalj časa službeno odsoten.«

»Največja težava (in zadoščenje, v primeru, 
da je naloga uspešno rešena) odbornika?«

Zadovoljiti vse želje volivcev na zboru vo
livcev in v ljudskem odboru! Tisoč želja in 
prav toliko potreb imamo občani: zadovolji
mo pa lahko vsako leto le nekatere izmed 
njih.«

Tesni stiki z volivci
V naši občini kandidira v 63. volilni enoti, 

ki zajema krajevne skupnosti Litostroj, Gor
nja Šiška in Dravlje, za poslanca v republi
škem zboru Žorž — Poljšak Cvetka, zapo
slena v Centralni narodni banki kot direktor 
v deviznem sektorju. Cvetko naši občini do
bro poznajo, saj nas je zastopala že kot od
bornik v občinskem ljudskem odboru, zato 
smo jo v našem razgovoru tudi pobarali pred
vsem za njeno mnenje o nadaljnji poti go
spodarskega in družbenega življenja v šišen
ski komuni.

— Kakšne najvažnejše naloge bo morala 
obravnavati nova občinska skupščina v bliž
nji prihodnosti?

— »Naša občina je pred kratkim postala 
skoraj najobsežnejša občina v okraju, zato 
menim, da bodo njene naloge precejšnje, pa 
tudi zahtevnejše od dosedanjih. Z razširitvijo 
občinskih meja smo pridobili še več kmetij
skih predelov, ki jih bomo morali čimprej in 
čimbolj usposobiti, tako da bodo lahko zado
stili zahtevam mestne potrošnje kmetijskih 
dobrin, kar bomo lahko dosegli le z indu
strializacijo kmetijstva Prizadevati si bomo 
morali, da v industriji povečamo produktiv
nost. Čeprav je bilo na področju zdravstva v 
naši občini že mnogo storjenega, bo treba 
marsikaj še vedno izboljšati. Z ozirom na bo
dočo komunalno dejavnost, podpiram stališče 
občinskega ljudskega odbora, da je treba v 
krajih, kjer ni za človekovo življenje osnov
nih komunalnih naprav najprej te urediti 
(n. pr. vodovod, kanalizacija ipd.), medtem 
ko naj bi ceste urejali po določenem načrtu 
iz središča mesta navzven. Želje posameznih 
področij so seveda čestokrat v nasprotju s 
takim stališčem, vendar menim, da je tu odveč

vsaka nestrpnost, zlasti še, ker bomo s pove
čevanjem narodnega dohodka, laže in hitreje 
urejali vsa ta vprašanja.«

— Vaše želje za razvoj občine Šiška v 
prihodnje?

»Želim, da bi občina Šiška nadaljevala 
tradicijo, ki jo je imela tako med narodno 
osvobodilno borbo kot v sedanjem razvoju, 
biti vedno med najbolj revolucionarnimi in 
aktivnimi predeli mesta in ne-le to, temveč, 
da bi zadržala tak aktivni razvoj tudi med 
občinami v republiki. Z ozirom na to, da je 
industrijsko že precej razvita, naj bi posve
tili več pozornosti zdaj industrializaciji kme
tijstva. Z ustanavljanjem in gradnjo novih 
šol ter kulturno prosvetnih institucij naj bi 
izobrazili čimveč ljudi, da bi lahko aktivno so
delovali v našem razvoju.

— Ali so po vašem mnenju krajevne skup
nosti že dovolj zrele za prevzem novih sa
moupravnih nalog?

»Seveda obstajajo med posameznimi kra
jevnimi skupnostmi večje ali manjše razlike 
z ozirom na njihovo usposobljenost za takoj
šnje prevzemanje samoupravnih nalog. Ven
dar lahko iz izkušenj dosedanjega ljudskega 
odbornika rečem, da so se te že precej okre
pile, zlasti kadrovsko, tako da, če že niso, pa 
bodo v razmeroma kratkem času sposobne 
prevzemati nove, zahtevnejše samoupravne 
naloge. Na koncu bi želela reči le še to da 
upam, da bom kaj kmalu s svojimi volivci v 
najtesnejših stikih. Želim namreč spoznati 
njihove probleme, s svoje strani pa jim po
sredovati stališča, zaključke ter vse podatke, 
ki jih zanimajo tako v okviru občine kot 
republike.

Dobra udeležba 
na podeželskih zborih

V naši občini je bilo 65 zborov vo
livcev. Po sicer še nepopolnih podat
kih 'se je na območju 43 volilnih enot 
udeležilo zborov 3450 volivcev, to je 
11,5%> vpisanih volivcev ali za 80"/o 
volivcev več kot jih je bilo na prejš
njih zborih. Zlasti v kmečkih prede
lih je bila nadpovprečna udeležba 
volivcev, v mestnih predelih občine 
pa je bila večja udeležba od povpreč
ne v krajevnih skupnostih: Milan 
Majcen, Hinko Smrekar, Šercerjevo, 
Zgornja Šiška, Dravlje ter v Šentvi- 
du.Ponekod je bila udeležba volivcev 
tudi do 2500/o večja kot na prejšnjih 
zborih.

Vse zbore lahko ocenimo kot uspe
le. Volivci so živahno razpravljali o 
vseh problemih, ki jih zanimajo, naj
več pa je bilo seveda govora o ko
munalnih vprašanjih. Še posebej pa 
je treba pohvaliti zbor volivcev v 
Dravljah in v Topoli na Katarini 
Organizatorji zbora so udeležencem 
naprej pokazali kratek dokumentar
ni film, v Topoli pa poleg tega tudi 
krajšo kulturno prireditev, nato pa 
so se začeli pogovarjati o vseh pe
rečih problemih tako v okviru ob
čine kot ožjega kraja. V Topoli so 
ob tej priliki pripravili tudi obračun 
dosedanjega dela, ki ga lahko v res
nici samo pohvalimo, saj so iz dveh 
milijonov, ki so jih dobili s strani 
občine za ureditev svojih komunal
nih problemov, ustvarili s prosto
voljnim delom vrednost 10 milijonov 
dinarjev. Uredili so namreč cesto, 
elektrifikacijo, šolo in še nekatere 
druges tvari. Hkrati z obračunom 
pa so si že zasnovali program dela 
za v prihodnje.

Mladi volivci 
so zborovali

Koncem aprila so zborovali mladi 
volivci Litostroja v okviru predvo
lilnih priprav. V delavski restavra
ciji podjetja se je zbralo nad sto mla
dincev, ki bodo v kratkem prvič v 
življenju stopili pred volilno skri
njico.

Zborovanje je odprl predsednik to
varniškega komiteta Zveze mladine 
Litostroja, ki je uvodoma poudaril 
pomen in vlogo mladinske organiza
cije v predvolilnem obdobju.

Razgovor z mladimi volivci sta vo
dila sekretar tovarniškega komiteja 
ZK ing. Anton Kovič in glavni di
rektor Ivan Kogovšek. Ing. Kovič je 
seznanil prisotne s sistemom volitev 
in nalogo mladih občanov — proiz
vajalcev pri volitvah. Spregovoril je 
tudi o značilnostih nove ustave in 
volilnega zakona.

O proizvodnji in proizvodnih nalo
gah je mladim volivcem govoril 
glavni direktor Ivan Kogovšek. Med 
ostalim je poudaril vlogo mladih 
kadrov v podjetju in predvsem v 
samoupravnih organih.

Rekonstrukcija Celovške ceste
Že dlje slišimo govorice 

o rekonstrukciji Celovške 
ceste, ki je postala nepri
merna za čedalje večji pro
met. Ker bo to zanimalo 
volivce v naši občini, zlasti 
še, ker krožijo govorice o 
velikih rušenjih posamez
nih stavb, ki naj bi se 
umaknile bodoči cesti, smo 
povprašali o tem na odseku 
za gradbene in komunalne

zadeve, kjer so nam pove
dali naslednje:

— V izdelavi je glavni 
projekt za rekonstrukcijo 
ceste, vendar imamo namen 
pričeti s prvo fazo šele v 
začetku prihodnjega leta in 
sicer na odseku od križi
šča pri »Zibertu«. Ker sred
stev ni za začetek gradnje 
že v letošnjem letu, bomo 
letos le pripravili teren in

začeli rušiti vse tisto, kar 
je bodoči cesti na poti.

— Načrt predvideva, da 
bi bilo treba porušiti štiri
najst deloma stanovanjskih 
deloma poslovnih stavb. To 
pa je precej in pomeni re
sen problem ... Obstaja 
mnenje, da bi se dalo pri 
rušenju nekaj »prihraniti«. 
Ce bi se namreč deloma 
odpovedali zelenicam, peš
potem in kolesarski stezi,

bi bilo konec koncev treba 
zrušiti le sedem do osem 
stavb. Kaže, da bomo pri 
tem tudi ostali, seveda, če 
bo naš predlog »šel skozi«. 
Sicer pa ...

— Cenitve stavb in zem
ljišč, ki jih bo treba odku
piti oziroma podreti, so že 
pripravljene. Deloma so že 
tudi stanovanja, ki jih bo 
treba dati stanovalcem 
porušenih zgradb, pre

skrbljena, v kolikor pa ni
so, bodo na razpolago konec 
leta, — so povedali na ob
čini.

Položaj je torej tak: z 
deli bodo pričeli v začetku 
leta, pripravljalna dela pa 
bodo že v teku letošnjega 
leta. Ce bodo sredstva na 
razpolago, bo drugo leto 
stekla že nova, rekonstrui
rana cesta na prvem od
seku.
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ŠIŠENSKI REZERVISTI SO ZROROVALI Revija glasbene
Meseca aprila so se zbra

li v dvorani občinske siav- 
be v Šiški tudi delegati 
krajevnih organizacij Zdru
ženja rezervnih oficirjev in 
podoficirjev občine Ljub- 
Ijana-šiška na svojo redno 
letno konferenco.

V skladu z novo terito- 
rialno-politično ureditvijo 
in združitvij o nekaterih 
občin oziroma okrajev sta 
se združile tudi organiza
cije ZROP Občine Ljublja- 
na-Šiška in občine Medvo
de. Po tej združitvi imajo v 
naši združeni občini 10 kra
jevnih organizacij.

Iz poročil ter bogate in 
plodne diskusije so bili raz
vidni precejšnji uspehi te 
organizacije v minulem le
tu. Najboljši uspeh pa so 
dosegle krajevne organiza
cije Dravlje in Šentvid.

Na njihovi konferenci je 
bila poudarjena nujnost še 
večje povezave z ostalimi 
bojevniškimi organizacija
mi na terenih kakor tudi z 
mladino. Tradicije NOB je 
treba posredovati mladim 
rezervnim oficirjem in pod
oficirjem, ki niso sodelovali 
v revoluciji. Važno je tudi 
vključevanje mlajšega re
zervnega starešinskega ka
dra v svoje stanovsko or
ganizacijo in nasploh je tre
ba utrjevati lik rezervnega 
oficirja in podoficirja. Ena
ko je treba posvetiti vso 
skrb izvenarmadni vzgoji 
našega prebivalstva.

Njihovo letno konferen
co so pozdravili številni 
predstavniki družbeno-poli- 
tičnih organizacij in dru
štev šišenske komune, dele
gacija pionirjev šole »Hinko

Smrekar« pa je poleg po
zdrava in želje po uspeš
nem delu darovala tud: lep 
šopek nageljnov. S konfe
rence so poslali tudi po
zdravni telegram predsed
niku Titu.

Novi predsednik našega 
občinskega odbora ZROP 
je Miiller Geno, podpred
sednik Dobravc Tone, taj

nik Vilhar L. Mario, 
blagajnik Robežnik Mara, 
predsednik strokovne komi
sije Hrovat Bogo, predsed
nik personalne komisije 
Kranjc Alojz, ostali člani 
odbora pa so Pfeifer Jože, 
Podbršček Izidor, Kruškič 
Jovan, Zorko Ladislav in 
Venika Ciril.

Mavil

Rašica. — Trenutno pri
pravljajo v Rašici aronda
cijo na 25 ha zemljišča. Na 
tej površini bo kmetijska 
zadruga Šentvid-Medvode 
uredila nasad breskev in 
hrušk. Investicija bo zna

šala približno 36 milijonov 
dinarjev. Spričo izredno 
ugodne lege za nasad bre
skev in hrušk na pobočjih 
hriba Rašica pričakujejo, 
da se bo denar, vložen v 
nasad, hitro obrestoval.

deje*vnosi! v občini

HARMONIKARSKI ORKESTER IZ ŠENTVIDA 
NA TURNEJO — KONCERTI V HOLANDIJI 

IN NEMČIJI
Ljubljana. — V četrtek, 9. maja so s poseb

nim Kompasovim avtobusom odpotovali na tur
nejo po Nemčiji in Holandiji člani harmonikar
skega orkestra iz Šentvida pod vodstvom diri
genta Stojana Vidmarja.

»Na poti bomo do 20. maja. Na turneji bomo 
priredili 6 ali 7 koncertov. Najprej se bomo usta
vili v Niirnbergu, kjer bomo gostje niimterškega 
harmonikarskega orkestra, s katerim bomo 10. 
maja zvečer priredili skupen koncert.

V Holandiji bomo obiskali več krajev. Po
sebno se veselimo snidenja z jugoslovanskimi 
izseljenci v Heerlenu, kjer bomo imeli družaben 
večer,« je izjavil pred odhodom dirigent orkestra 
Stojan Vidmar.

Harmonikarski orkester iz Šentvida deluje že 
16 let. Šteje 18 članov, večinoma študentov in 
dijakov. Doslej so nastopili že v Nemčiji in Švici. 
Na evropskem prvanstvu leta 1961 v Stuttgartu 
v Zahodni Nemčiji so v skupini mladincev za
sedli drugo mesto. Razen tega so sodelovali tudi 
na evropskem festivalu harmonikarskih orke
strov v Luzernu v Švici. Gostovali pa so tudi že 
v številnih krajih Jugoslavije.

»Letošnji načrti?«
»Nastopili bomo na dan mladosti v Beogradu 

s samostojnim koncertom. Nato pa bomo prire
dili nekaj koncertov tudi za brigadirje na letoš
nji trasi avtomobilske ceste Bratstvo-enotnost«,
je povedal Stojan Vidmar.

Znana je splošna ugotovitev, 
da je glasba širokim ljudskim 
množicam najbolj dostopna 
umetnost, saj s svojo plemeni
to dejavnostjo ugodno vpliva 
na duševno počutje in oblikuje 
značaj posameznika in družbe. 
Glasba je pri nas postala ena 
najmočnejših vzgojnih faktor
jev, ki uravnava človekovo du
ševnost in čustvenost, ga notra
nje bodri in vodi v svet ple
menitih doživetij. Prav zato si 
je zadal Svet Svobod in pro
svetnih društev nalogo, prire
diti vsako drugo leto revijo 
glasbene dejavnost. Tako sta 
letos bili dve reviji in sicer 5. 
aprila v Šentvidu v Prosvet
nem domu in 7. aprila v Zg. 
Šiški v domu Partizana. Na
stopilo Je okrog 1200 učencev v 
zborih in instrumentalnih sku
pinah; nekateri so tudi gosto
vali, kot sta zbora iz Preske in 
eden iz Pirinč. Tudi osnovna 
šola Hinko Smrekar je sodelo
vala v Šentvidu in Franca Roz- 
mana-Staneta v Zg. Šiški. Kva
liteta izvajanj vseh točk se je 
od nastopa pred dvema letoma 
vidno dvignila. Izbira je bila 
glede na zmogljivost primer
nejša. Tehnika petja in igranja 
instrumentalnih skupin kažejo 
na strokovno vestno in vztraj
no delo. Intonacija se je izbolj
šala. Posebej Je omeniti vskla- 
jenost, oziroma ubranost neka
terih zborov, kot n. pr. osn. šo
le Zv. Runka. Po en zbor je 
zastopal osnovno šolo Zvonka

Runka, Šmartno, A. Kebeta, po 
dva zbora osnovno šolo Fr. Roz- 
mana-Staneta, Hinka Smrekar
ja, Vodnika, Valentina Vodnika 
in Franca Marna. Od instru
mentalnih skupin so nastopile 
skupine Glasbene šole Franca 
Sturma in sicer mali godalni 
ansambel, dva harmonikarska 
orkestra in sinfonični orkester, 
ki so lepo izmuzicirali svoj pro
gram. Nadalje Je nastooil har
monikarski zbor DPD Svobode 
Zg. Šiška ter Mladinska godba 
Litostroj. Tudi ti dve skupini 
sta pokazali resno .delo in sled
nja velik napredek. Poglavje 
zase so seveda prostori, kjer še 
odvijajo revize, ker ne dovo
ljujejo kvalitetnega prikaza 
prizadevnih skupin in strokov
nih vodij. Razumljivo je, da 
želijo vsi nastopajoči poslu
šati tudi ostale skupine; v dvo
ranah pa zaradi številne ude
ležbe to ni izvedljivo. O bodo
či koncertni publiki in njeni 
vzgoji pa bomo morali še in še 
govoriti, ko bodo tehnični po
goji primerni za nastope. Obe 
reviji sta potekali gladko in 
dobro organizirano. Občinstvo 
je toplo sprejelo in pozdravilo 
posamezne točke.

Vsem pevcem, instrumentali
stom in organizatorjem želimo 
še veliko uspeha. Nekateri od 
nastopajočih se bodo udeležili 
tudi okrajne pevsko-glasbene 
revije.

Nada Udovč

Nasad hrušk 
In breskev v Rašici

Zgodovina smleškega gradu
Ivan Jožef Egkh je zakupno pismo skrbno 

spravil in ostal na rodbinskem gradu pri 
Kranju, v Smlednik pa je poslal svojega 
oskrbnika Seifrieda Raspa. Pogodba, ki sta jo 
sestavila preden je novi graščak odšel, je v 
marsičem pomembna za poznavanje tedanjih 
razmer. Kot oskrbnik smleškega gospostva je 
bil Rasp dolžan, da vzdržuje grajske utrdbe, 
goji divjačino in ribe, nadalje, kmetom ni 
smel odvzemati zemlje, preprečevati pa je 
moral vsako zamenjavanje kmetij ali gozdnih 
parcel med podložniki. Proti plačilu je lahko 
dajal kmetom les za gradnjo in kurjavo, skrb
no je moral pobirati podložniške dajatve in 
jih odvajati zakupnemu gospodu (I. J. Egkhu).

V primeru, da bi Turki ropali in požigali 
po smleških posestvih in oskrbnik ne bi uteg
nil pobrati vseh dajatev, bi morali kmetje na
stalo razliko poravnati z ustrezajočo vsoto 
denarja. Poleg teh, za kmeta pomembnih do
ločil, pa listina vsebuje še nekatere podatke 
kot so: oskrbnik se ni smel prepirati s sosed
njimi graščaki, pač pa je moral biti vedno na 
uslugo zakupnemu gospodu in njegovim dedi
čem. Rodbini Egkh so prav tako pripadali vse 
zakladi, ki bi bili najdeni na novopridoblje- 
nem ozemlju. Pogodba, ki so jo podpisali 
oskrbnik, njegova žena Margareta in še dve 
priči, je bila spisana v Smledniku in nosi da
tum 21. IV. 1547, poslednja določba pa se 
bržkone opira na ljudsko izročilo, ki trdi, da 
je v bližini Smlednika zakopan zaklad nepre
cenljive vrednosti.

Novi graščak se je z vso resnostjo lotil 
oskrbovanja in težko si je zamisliti, da nje
govo delo ne bi bilo kronano z uspehom, če 
ne bi grad medtem zopet menjal lastnika 
(1549). Dobil ga je Gašper Lambergar, že na

slednje leto (24. II. 1590) pa je prevzel vsa 
smledniška posestva Ivan Turjaški. Razum
ljivo je, da je bilo Egkhu žal izgubljenih po
sestev. Zato se je trudil, da jih dobi nazaj. In 
res, poltretje leto zatem, je bilo smleško go
spostvo spet v njegovih rokah. Na kakšen na
čin se mu je to posrečilo, ni znano, gotovo 
pa je, da je imelo smleško gospostvo več kan
didatov. Seveda ga je dobil tisti, ki je bil 
v milosti pri deželnem knezu, v tem smislu 
pa so se menjavah tudi plemiški zakupniki. 
Pravzaprav je bilo knezu vseeno, kdo je go
spodaril v Smledniku, zanj je bilo važno le, 
da je v redu in pravočasno prejemal zakup
nino. Zakupnik pa je skrbel predvsem za svoj 
žep in je zato neusmiljeno odiral podložnika. 
No, Ivan J. Egkh se je še dobro spominjal 
vseslovenskega kmečkega upora in se zavedal, 
da pretirano izkoriščanje podložnikov ne bi 
imelo dobrih posledic. Zato je dal vse podlož
niške dajatve in dolžnosti zapisati v posebni 
knjigi, ki je hkrati tudi najstarejši ohranjeni 
urbar smleškega posestva (1558). S tem se je 
kmetov položaj precej izboljšal. Obveznosti so 
bile zapisane v urbarju, kar pa je več pridelal, 
je ostalo njemu. Zato je podložnik z večjim 
veseljem in ljubeznijo obdeloval zemljo in s 
tem seveda povečal svoj pridelek.

V knjigi, ki se je ohranila, sta pravzaprav 
dva urbarja, in sicer eden iz leta 1558, drugi 
pa je bil verjetno v dopolnilo prvemu spisan 
leto kasneje, vendar se bistveno ne razlikuje 
od svojega predhodnika. Prvi urbar obsega 
87 strani in ima vpisane kmete, ki so morali 
dajati desetino svojemu gospodu iz sledečih 
vasi: Spodnja Smlednik, Valburga, Dragočaj- 
na, Moše, Trboje, Breg, Jama, Šentjur, Pre
doslje, Luže, Pšata, Cerklje, Polica, Poženka,

Lahovče, Komenda, Zalog, Žeje, Moste, Suha
dole, Vodice, Selo, Skaručna, Polje, Dvor j e, 
Zapoge, Tacen, Ročen, Spodnje Pirniče, Zavrh, 
Gorjanec, Vikrče, Zgornje Pirniče, Verje, 
Hraše, Imen, Povodje, Stanežiče, Jeprca, Ra- 
folče, Gabrovka, Zlato polje, Studenec, Kraš
nja, Prikrnica, Soteska, Mošenik, Selo, Grob
lje in Gameljne. To pa so tudi vse vasi, ki so 
spadali pod smleško gospo;tvo. Izpisane so 
po istem vrstnem redu, kot v ubarju, nesiste
matično, tako da si človek tudi približno ne 
bi mogel predstavljati razsežnosti posestev 
gospodov s Smlednika, če ne bi bilo zapisano, 
da meri njihova površina 95 km2.

V tem urbarju so prav tako vpisane da
jatve, ki jih v poznejših urbarjih ne zasledimo 
več. Tako so morali vsi kmetje plačevati po 
2 kroni »uporniškega novčiča« in po 15 kron 
odkupnine, da jim ni bilo treba hoditi na

tlako s tovornimi konji,. Prva dajatev je bila 
kazenska, ki jo je zaradi vseslovenskega upora 
kmetov (1515) vpeljal cesar Maksimilijan I. 
(1493—1518). Na tlako pa iso morali hoditi 
podložniki iz sledečih vasi: Sp. Smlednik, Val
burga, Moše, Vodice, Zapoge, Hraše, Trboje, 
Zg. Pirniče, Skaručna in Moste. Obvezna je 
bila 12-dnevna tlaka v letu. Vsak prestopek 
zoper določbe, zapisane v urbarju, so strogo 
kaznovali. Graščak je bil gospodar nad živ
ljenjem svojih podložnikov. Da je bila v 
Smledniku razvita sodna Oblast, pričata krva
vo znamenje na polju pred graščino in gozdna 
parcela »na gaugah« ob poti Smlednik — 
Pirniče.

(Se nadaljuj:)


